
معاون وزیر جهادکشاورزی و مدیر
عامــل سازمــان مرکــزی تعــاون
روسـتایی ایران:شرایـط تـاب آوری
بــرای گــذر از هــر بحرانــی را
داریـم/ هیـچ چیـز مـا را غـافگیر
نخواهد کرد/ بازار تهاتر مرزی

در حال شکلگیری است

معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: به دلیل تجربههای قبلی هیچ چیز ما
را در شرایط بحران غافگیر نخواهد کرد و این موضوع در ستاد

اقتصادی کشور از اهمیت بالایی برخوردار است.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز) به نقل
از پات حسین شیزاد معاون وزیرجهادکشاورزی و مدیرعامل سازمان
مرکزی تعاون روستایی ایران درباره آمادگی کشور برای مقابله با
شرایط بحران در بخش کشاورزی و غذا، اظهار کرد: درحال حاضر ما

شرایط تاب آوری برای گذر از هر بحرانی را داریم.
وی تاکید کرد: ذخایر راهبری کالاهای اساسی ما وضعیت مطلوبی دارد و

نگرانی در بخش تامین کالاهای اساسی وجود ندارد.
به گفته شیرزاد؛ در حال حاضر با میزان کالای اساسی ذخیره شده در
انبارها حداقل تا ۶ ماه بدون حتی یک کیلوگرم واردات دوام خواهیم
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آورد، ضمن اینکه ذخایر انبارها دائم در حال نو شدن هستند.
وی تولید محصولات کشاورزی و غذا در داخل کشور را بسیار مطلوب
ارزیابی کرد و افزود: امسال تولید گندم در کشور در سطح بسیار
مناسبی قرار دارد و بار دیگر خودکفایی در تولید این کالای اساسی

تکرار میشود.
دکتر شیرزاد ادامه داد: در پی بارندگیهای اخیر مراتع ما شرایط
بسیاری خوبی دارند به نحوی که در ۱۵ سال گذشته بی نظر است و این
به معنی تامین علوفه مورد نیاز دامها برای تولید شیر و گوشت در

سطح مناسب است.
معاون وزیرجهادکشاورزی با اشاره به شکلگیری بازار تهاتر مرزی با
کشورهای منطقه، این امر را راهکاری برای تامین بخشی از نیاز

کالاهای اساسی کشور دانست.
شیرزاد با تاکید بر اینکه در همین شرایط نیز بسیاری از کشورها با
ما تبادلات تجاری بالایی دارند، افزود: ما همچنان با کشورهای
آمریکای لاتین، روسیه، اوکراین و کشورهای آسیای میانه ارتباط خوبی

داریم و مراودات تجاری با آنها بر قرار است.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در پاسخ به این پرسش
که علیرغم فراوانی کالاهای اساسی چرا شاهد افزایش نجومی قیمتها
هستیم، گفت: نظام توزیع کشور مشکل دارد، شبکه مویرگی توزیع همراه
با شبکه اقتصاد کلان کشور نیست و این موضوع یکی از دلایل گرانی

است.
شیرزاد افزایش هزینههای سربار را دلیل دیگر افزایش قیمت کالاهای
اساسی برشمرد و افزود: در شرایط فعلی افزایش هزینههای سربار
طبیعی است، به طور مثال، هزینه دموراژ و بیمه در بخش حمل و نقل

دریایی برای کشور بالا رفته است.
وی اضافه کرد: بیمه حمل و نقل کشتی به طور متعارف نیم درصد است،

اما اکنون برای کشور ما به ۷ تا ۸ درصد افزایش یافته است.
معاون وزیر جهادکشاورزی یادآور شد: هر چند در تولید و تامین
کالاهای اساسی با مشکلاتی رو به رو هستم، اما شرایط سلامت مردم نشان
میدهد کشور ما کشاورزی قدرتمندی دارد که غذای سالم و کافی برای

جامعه تولید میکند.
شیرزاد در پایان تاکید کرد: در ۴۰ سال گذشته تولید محصولات در بخش
کشاورزی کشور از ۳۰ میلیون تن به ۱۵۰ میلیون تن افزایش یافته است
و این اتفاق به معنی توانمندی بالای این بخش برای حفظ امینت غذایی

کشور در هر شرایطی است.



۳۴ هــزار هکتــار از اراضــی
کشاورزی کشور رفع تداخل شد

معاون وزیر جهادکشاورزی و رییس سازمان امور
اراضی گفت: ۳۴ هزار هکتار از اراضی کشاورزی
کشور طی سال جاری رفع تداخل و شفاف سازی

شد.
علیرضا اورنگی  در جلسه شورای امور اراضی کشاورزی چهارمحال و
بختیاری اظهار کرد: رفع تداخلات اراضی ملی، دولتی و مستثنیات
کشاورزان یکی از بزرگترین اقدامات دولت است که از ۲ سال گذشته با

جدیت در حال پیگیری است.
وی به اختلافات ملکی بین کشاورزان و دولت در زمینه تداخلات اراضی
ناشی از قوانین ضعیف و موازی کاری ها در سال های گذشته اشاره کرد
و افزود: با تصویب ماده ۵۴ قانون رفع موانع تولید و تدوین و ابلاغ
آیین نامه و دستورالعمل ها، نیازی به مراجعه افراد و کشاورزان به

دستگاه قضایی نیست.
رییس سازمان امور اراضی با بیان اینکه سنددار کردن زمین های
کشاورزان نیز در دستور کار این دولت است، گفت: یکی از موضوعات در
کاهش سوء استفاده سودجویان از اراضی ملی، صدور سند مالکیت رسمی

برای زمین های کشاورزان است.
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اورنگی تصریح کرد: یکی از موضوعات مهمی که در دستور کار دولت
قرار دارد، قانون رفع تداخلات در زمین های ملی است که این قانون

مسیر را برای سنددار کردن زمین های کشاورزان باز می کند.
وی درباره اجرای طرح حدنگاری (تهیه نقشه ثبتی) در زمین های
کشاورزی نیز گفت: ۷ میلیون هکتار از زمین های کشاورزی از سال ۹۴
برای سنددار شدن در دستور کار قرار دارد که سه میلیون هکتار آن
تاکنون در سامانه ثبت اسناد کشور نهایی و کشاورزان به تدریج سند

مالکیت دریافت می کنند.
رییس سازمان جهادکشاورزی چهارمحال و بختیاری نیز در این آیین،
ملی بودن بیش از ۸۶ درصد از عرصه و اراضی این استان را یادآور شد
و گفت: تنها ۱۰ درصد از اراضی این منطقه متعلق به بخش کشاورزی

است.
ذبیح الله غریب از اجرای طرح حدنگاری در بیش از ۷۰ درصد از اراضی
کشاورزی این استان خبر داد و افزود: با برنامه ریزی های انجام
شده تا پایان برنامه ششم توسعه همه اراضی زراعی و باغی این استان

زیر پوشش طرح ملی حدنگاری قرار خواهد گرفت.
افتتاح ساختمان نوساز مدیریت امور اراضی سازمان جهادکشاورزی
چهارمحال و بختیاری و عملیات اجرای یکپارچه سازی و یکجا کشت ۱۸
هزار هکتار از اراضی کشاورزی این استان از برنامه های سفر معاون

وزیر جهادکشاورزی به این استان بود.

ـــم ـــال رق ـــاهه امس در ۹ م
خورد؛ارزآوری ۴.۵ میلیارد دلاری

صادرات محصولات کشاورزی
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معـاون وزیـر جهادکشـاورزی از ارزآوری ۴.۵ میلیـارد دلاری صـادرات
محصولات کشاورزی در ۹ ماهه امسال برای کشور خبر دادو گفت: سهم بخش

کشاورزی از کل صادرات غیرنفتی ۱۲.۷ درصد از نظر ارزش بوده است.

به گزارش اگروفودنیوز، به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، عبدالمهدی
بخشنده اظهار کرد: ۴ میلیون و ۱۹۸ هزار و ۳۶۰ تن محصولات کشاورزی
به ارزش ۴ میلیارد و ۵ میلیون و ۲۶۰ هزار دلار در نه ماهه امسال
از کشور صادر شده است که سهم از کل صادرات غیرنفتی، از نظر ارزشی

۱۲.۷ درصد و از نظر وزنی ۴.۷۴ درصد بوده است.

وی خاطرنشان کرد: در نه ماهه امسال بیشترین میزان صادرات بخش
کشاورزی به لحاظ وزنی مربوط به زیر بخش زراعی با سهم ۶۳.۴۳ درصد،
باغی با سهم ۲۱.۵۸ درصد و دام و طیور با سهم ۱۲.۳۱درصد بوده است.

بخشنده،بیشترین میزان صادرات محصولات کشاورزی به لحاظ ارزشی را
مربوط به زیر بخش باغی با سهم ۴۸ درصد، زراعی ۲۴.۸۱ درصد و دام و

طیور با سهم ۱۷.۸۸ درصد عنوان کرد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد:در نه ماهه سال جاری،۹۰۶
هزارتن محصولات باغی به ارزش یک میلیارد و ۹۲۲ میلیون دلار،دو
میلیون و ۶۶۳ هزارتن محصولات زراعی به ارزش ۹۹۴ میلیون دلار،۵۱۷
هزارتن محصولات دام و طیور به ارزش ۷۱۶ میلیون دلار و ۷۸ هزارتن
محصولات شیلاتی به ارزش ۲۸۱ میلیون دلار از ایران به سایر کشورها

صادر شده است.

بخشنده با اشاره به این که در نه ماهه امسال،۹۶ هزارتن پسته به



ارزش ۸۵۲ میلیون دلار،۲۹۲ هزارتن محصولات لبنی به ارزش ۵۰۱ میلیون
دلار،۴۶۸ هزارتن گوجه فرنگی (تازه و رب) به ارزش ۲۴۲ میلیون دلار و
۱۶۱ تــن زعفــران بــه ارزش ۲۱۹ میلیــون دلار از کشــور صــادر شــده
است،خاطرنشان کرد: صادرات زعفران در نه ماهه سال جاری نسبت به
مدت مشابه سال گذشته از نظر وزنی ۳۳ درصد و از نظر ارزشی ۲۶ درصد

افزایش نشان می دهد.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی، صادرات
خرما در این مدت را ۱۷۱ هزارتن به ارزش ۱۶۷ میلیون دلار اعلام کرد
و افزود: صادرات خرمای ایرانی در سال جاری ۲۳ درصد از نظر وزنی و
۱۸ درصد از لحاظ ارزشی نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است.

بخشنده گفت: در مدت یاد شده،۸۳ هزارتن انگور (تازه و سایر) به
ارزش ۱۲۶ میلیون دلار و ۲۵۶ هزارتن سیب درختی به ارزش ۱۰۴ میلیون

دلار از کشور صادر شده است.

وی، ارزآوری صادرات سیب زمینی و هندوانه را به ترتیب ۱۷۷ و ۱۳۸
میلیون دلار عنوان کرد و گفت:در نه ماهه سال جاری ۲۶ هزارتن
شیرخشک به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار از کشور صادر شده است که این
میزان صادرات نسبت به دوره مشابه سال گذشته ۹۷ درصد از لحاظ وزنی

و ۷۵ درصد از نظر ارزشی رشد داشته است.

بخشنده اظهار داشت: در نه ماه امسال، ۲۷۶ هزارتن گندم از کشور
صادر شده که این میزان صادرات نسبت به دوره مشابه سال گذشته از

نظر وزنی ۱۳۵۲ درصد و از لحاظ ارزشی ۷۵۹ درصد افزایش دارد.

معـاون وزیـر جهادکشاورزی:نسـخه
امیـدبخش بـرای بهـره وری آب در

کشور پیچیده شده است
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https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d9%88%d8%b2%db%8c%d8%b1-%d8%ac%d9%87%d8%a7%d8%af%da%a9%d8%b4%d8%a7%d9%88%d8%b1%d8%b2%db%8c%d9%86%d8%b3%d8%ae%d9%87-%d8%a7%d9%85%db%8c%d8%af%d8%a8%d8%ae%d8%b4-%d8%a8/
https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d9%88%d8%b2%db%8c%d8%b1-%d8%ac%d9%87%d8%a7%d8%af%da%a9%d8%b4%d8%a7%d9%88%d8%b1%d8%b2%db%8c%d9%86%d8%b3%d8%ae%d9%87-%d8%a7%d9%85%db%8c%d8%af%d8%a8%d8%ae%d8%b4-%d8%a8/


معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در
دنیـا ۷۰ درصـد آب مصـرفی مربـوط بـه بخـش
کشاورزی است، گفت: با تلاش کارشناسان نسخه
امیدبخش برای بهره وری مناسب آب به ویژه
دربخش کشاورزی کشور پیچیده شده که درصورت
عملیــاتی شــدن، هیــچ نگرانــی از بــابت آب

نخواهیم داشت.
 

به گزارش  ایرنا از جهاد کشاورزی استان البرز، عباس کشاورز در
کرج با بیان اینکه آب کلیدی ترین موضوع بخش کشاورزی است و باید
آن را مدیریت کرد، افزود: اکنون تمام نسخه های کشاورزی در کشور

ما بر مبنای کنترل آب و افزایش بهره وری آن است.
وی اظهار داشت: اگر کوتاهی کنیم و امروز را ببینیم و به فکر
فردایمان نباشیم با بحران آب مواجه خواهیم شد و اگر ما با طبیعت
سازگار باشیم طبیعت هم با ما کنار خواهد آمد در غیر این صورت خشم

طبیعت بسیار سخت است.
کشاورز با بیان اینکه نباید کشاورزی را متهم به مصرف بیش از حد
آب کرد، گفت: کشاورزان باید به اندازه ای آب برداشت کنند که سطح

آب های زیرزمینی پائین نرود.
وی، استفاده از بذور زودرس، تغییر روش های آبیاری از غرق آبی به
آبیاری تحت فشار و میکرو، استفاده از کشت های نشایی که حدود ۳ تا



۴ دوره آبیاری را حذف می کند و در محیط های بسته با مصرف آب
بسیار پائین تولید می شود؛ از راهکارهای مدیریت مصرف آب در بخش

کشاورزی عنوان کرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی بیان داشت: اگر ما این تدابیر را اجرا
کنیم هیچ مشکلی نخواهیم داشت و با توجه به اینکه در کشت های
نشایی بذر به تعداد کاشته می شود لذا مصرف بذور ما نیز با این

روش به یک سوم کاهش پیدا خواهد کرد.

**تاکید بر تولید کودهای آلی با کیفیت 
کشاورز در ادامه ضمن تاکید برتولید کودهای آلی با کیفیت، گفت :
باتوجه به نیاز بخش کشاورزی بازار بسیار مناسبی در زمینه تولید

کودهای آلی در کشور داریم.
وی اظهار داشت: بذری که سابق وارد و توزیع می شد بدون شناسنامه و
گواهی و ضد عفونی خوب بود و همین امر در کاهش تولید تاثیر فراوان

داشت.
وی همچنین به مکانیزاسیون کشاورزی اشاره کرد و ادامه داد: وضعیت
مناسبی نیز در مکانیزاسیون نداشتیم و وضعیت دسترسی به انواع آفت

کشها نیز بسیار نا مناسب بود.
کشاورز بیان داشت: با آسیب شناسی های انجام شده به رئیس جمهوری
قول داده شد ظرف ۴ سال امنیت غذایی کشور به ۸۰ درصد رسانده شود
که سال گذشته آذرماه در جشن شکرگزاری گندم ما به ۸۰ درصد امنیت
غذایی رسیدیم و به جای افزایش سطح زیرکشت بیشتر بر روی افزایش

بازده تولید در واحد سطح کار شد.


